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Abstract:                                             
 

The object of this memory is the study of Polyfluoride of Vinylidene PVDF as an infra-red 
sensor. The study  of the performances of this sensor, sensitivity for electrical current or voltage 

and detectivity, based on the determination of the pyrolectric coefficientλ. At the beginning we 
presents material uses (PVDF) as well as a comparative study of the performances of the 
various sensors realize containing various materials and that to be able to locate the 
performances of the PVDF. Thereafter: i) We designs an original device of measurement which 
does not require any calibration and which depended on dielectric absorption. ii) We presents 
the circuit realize and the principles of measurement. iii)  We have the results obtained. The 
determination of the sizes of the detectivity and the factor of merit (two important parameters) is 
carried out on several samples. While following the evolution of their capacity, their resistance 
and their dielectric losses according to the field applies, we obtain results comparable with those 
of the literature. 

  

    

  Thèse  de Monsieur Mohamed  BOUSBIAT  

  Caractérisation des capteurs Infrarouges à base du Polyfluorure de Vinylidene PVDF 
 
  RESUME : 

     L’objet de ce mémoire est l’étude du Polyfluorure de Vinylidene PVDF  en tant que capteur infrarouge

L’étude  des performances de ce capteur , sensibilité en courant ou en tension et  détectivité , repose sur la 

détermination  du coefficient pyroélectrique λλλλ  . Au début  on présente  le matériau utilise ( PVDF ) ainsi 

qu’une étude comparative des performances des différents capteurs réalises à base de différents matériaux et 

cela pour pouvoir situer les performances du PVDF. Par la suite : i) On conçoit un dispositif de mesure 

original qui ne  nécessite aucun calibrage et qui repose sur l’absorption diélectrique. ii) On présente le circuit

réalise et les  principes de mesure. iii) On présente les résultats obtenues . 

   La détermination des grandeurs de la détectivité et du facteur de mérite ( deux paramètres importants) est 

effectués sur plusieurs échantillons .Tout en suivant l’évolution de leur capacité, leur résistance et leur 

pertes diélectriques  en fonction du champ applique , on obtient des résultats comparables à ceux de la 

littérature. 

 


